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El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

Finalitzarem este punt, i, per tant, la sessió de hui i el ple 
en el seu conjunt, amb la última pregunta, que formularà 
l’il·lustre diputat Miguel Barrachina a l’honorable consellera 
d’agricultura, desenvolupament i emergència climàtica.

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Barrachina Ros:

Muchas gracias, presidente, y buenas tardes de nuevo, 
señora consellera .

Las ganaderías de reses bravas viven una situación 
angustiosa. El gobierno valenciano ha conseguido vivir 15 
meses sin darles un solo céntimo, mientras ellos tenían que 
sacrificar buena parte de su cabaña. Más de dos mil reses 
bravas han sido sacrificadas en la Comunidad Valenciana 
mientras la conselleria de agricultura, sectariamente, las 
excluía de su primera convocatoria el pasado año .

Nosotros aquí rogamos, imploramos a la conselleria que, 
emulando al resto de regiones españolas, hiciese algo por 
las ganaderías de reses bravas. Propusimos una cantidad 
de 8 millones de euros para que recuperasen la mitad de 
lo perdido, 16 millones de euros perdidos en la primera 
temporada; y ya vamos por la segunda temporada, en la que 
este gobierno ha conseguido escabullir su responsabilidad y 
dejar solos a las ganaderías de reses bravas .

Finalmente, va a haber una ayuda de ochocientos cincuenta 
mil euros, aproximadamente, para paliar el 10 % de las 
pérdidas que, gubernamentalmente, se les han impuesto al 
sector, que no ha podido celebrar sus eventos. La última vez 
que pregunté se me dijo que las ayudas serían inminentes . 
Confío que así sea, pero al sector le gustaría, para dejar de 
sacrificar a su ganado, tener una respuesta más concreta, 
quince meses después de que la pandemia se iniciase .

Y quiero felicitar al sector de las ganaderías por haber 
resistido estoicamente todo este tiempo. No es, 
indudablemente, mérito de la presión parlamentaria, ni de 
mi grupo, ni del resto, sino del sector haber conseguido que 
la conselleria, quince meses después, rectifique.

Recuerdo aquel manifiesto de la asociación de ganaderías de 
reses bravas, cuando decía: «Hoy nos manifestamos –usted 
no salió–, hoy nos manifestamos frente a nuestra conselleria, 
casa de agricultores y ganaderos, nos manifestamos por 
nuestra dignidad, por la dignidad de nuestras familias . 
Dignidad que nos han arrebatado excluyéndonos 
arbitrariamente por ideología política».

Ahora que finalmente, y después de tanto esfuerzo, parece 
que va a haber una ayuda mínima, yo vuelvo a pedirle a la 
conselleria que urja los servicios para que se atienda cuanto 
antes . No llegaremos con ochocientos cincuenta mil euros 
a los cuatro millones y medio de euros que ha puesto la 
Comunidad Autónoma de Madrid, con mucho menos arraigo 
de bous al carrer, pero, claro, también es verdad que la 

Comunidad Autónoma de Madrid está presidida por Isabel 
Díaz Ayuso y aquí nos dirige Ximo Puig.

Gracias, señora consellera . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Una vegada formulada la pregunta, contestarà la consellera . 
Quan vosté vullga, consellera .

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, president .

Senyor Barrachina . Vosté sap que la Comunitat Valenciana 
és qui més ajudes al sector ramader ha donat de tota 
Espanya . De tota Espanya .

Perquè vosté parla de quatre milions d’euros de Madrid al 
sector dels bous de lídia, però i l’oví? I el caprí? I el conill? 
I l’equí? I les gallines? Això no? Això no són ramaders? 
Ramaders amb tanta dignitat, amb tanta dignitat, que han 
suportat una situació, acompanyats en el govern, que més 
ajudes ha donat en la història i més ajudes a la ramaderia ha 
donat de tota Espanya . (Aplaudiments)

I, per tant, faça vosté el favor, faça vosté el favor, de no 
excloure molts ramaders i ramaderes perquè vullguen 
vostés fer un missatge fals i distorsionat. Tant és així que diu 
«medidas gubernamentales que les han impedido…» Igual 
que a tots . Però no per «medidas gubernamentales», sinó per 
una pandèmia sanitària. Ja faria falta que tingueren vostés 
una miqueta de vergonya de no posar a este sector com a un 
sector afectat per les restriccions d’una manera ideològica, 
parcial, sectària o individual, quan tota la societat, totes 
les activitats econòmiques, i socials també, individuals 
i col·lectives, s’han vist afectades per una pandèmia on 
s’havien de rescatar vides .

I potser vosté pensa que celebrar un esdeveniment taurí 
es quedava fora de les restriccions, amb concentració de 
centenars de persones, i que podria ser, doncs bé, quelcom, 
una esfera on la COVID no s’introduïra i poguera portar-se 
la vida de valencians i valencianes .

Mire, vosté sap, a més, que este govern està fent el decret 
d’ajudes . Però, quan vosté diu que «han sido olvidados» i 
tal, jo li vaig recordar una cosa ja fa molts mesos . Que sols 
la Diputació de Castelló i de València havien arbitrat més 
de 280.000 euros per a este sector de bous braus. ¿La 
Diputación de Alicante pa cuándo?

Gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Acabarà de formular la pregunta l’il·lustre diputat .
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El senyor Barrachina Ros:

Gracias, señor presidente .

Mire, la Diputación de Alicante, presidida por Carlos Mazón, 
va a duplicar (veus) las ayudas que la Diputación…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .

El senyor Barrachina Ros:

…de Castellón y de Valencia van a dar .

Y usted cero euros . Es usted, es su ideología nacionalista la 
que por españoles, a las reses bravas, ha decidido darles cero 
euros . Y quince meses después viene a reñirnos a nosotros, por 
recordarle a usted que está incumpliendo, que son ganaderías 
y usted, su consellera, estuvieron en la puerta de su casa y no 
tuvo la dignidad de salir . No tuvo la dignidad de salir .

Y le pido que, igual que ha hecho con el agua, que de 
repente se ha convertido usted en «trasvasista», y yo lo 
celebro, bienvenida, lo haga también con las ganaderías 
de reses bravas, aunque sea por egoísmo . Es que es una 
lucha eficaz, esas 130 ganaderías en el mundo rural, contra 
la despoblación . Y usted, quince meses después y con 
cero euros de ayuda, teniendo competencia como tiene, 
exclusiva, no ha hecho nada .

Yo le doy las gracias –y termino– a todas las diputaciones, a 
las tres, a todos los ayuntamientos. A todos por su valentía 
para que, a pesar de su sectarismo, hayan conseguido que 
algunas sobrevivan y que la libertad para poder elegir entre 
eventos de todo tipo pueda ser una realidad en breve.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Acabarà…

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Señor Barrachina, lo curioso es que usted no le cuente a 
todas las señorías qué es lo que votó usted a la PNL que se 
presentó por los grupos parlamentarios (aplaudiments) para 
articular estas ayudas. ¿Por qué no dice que usted fue el único 
grupo que no apoyó esa PNL? Gracias a usted no ha sido .

Y ahora, pues bueno, el señor Mazón, no sé…, tendrá 
que explicarle también a la Sindicatura de Cuentas todas 
estas ayudas fantásticas que duplican y triplican y tal, 

(aplaudiments) si va a saber gestionarlas o no, porque 
parece que la cosa no le va muy bien, haciéndose sesiones 
fotográficas en vez de estar gestionando como presidente 
de la Diputación de Alicante . (Veus)

Mire, y voy a acabar con el tema del agua, porque es muy 
curioso . Es muy curioso . Yo supongo que usted sabe de 
dónde vengo yo. ¿Lo sabe? (Veus) Pero ¿lo saben, de dónde 
vengo yo? (Veus) Jo vinc del camp d’Elx . Un camp que es 
rega amb aigua del transvasament . (Veus) Un camp on s’alcen 
centenars d’agricultors ben de matí tots els dies per a portar 
uns grans productes a les nostres taules i a les taules de la 
resta d’Espanya i d’Europa . (Veus) I es rega amb eixa aigua 
des de fa molt de temps…

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyoria…

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…i d’eixa aigua es paga, cada gota es paga; i cada gota 
es gasta adequadament per a traure eixos llimons, 
eixes taronges, eixes mandarines, eixes carxofes, eixos 
productes de temporada que tots nosaltres degustem, i és 
el gran exportador dels sectors que tenim a la Comunitat 
Valenciana .

I, per tant, si vosté coneguera una miqueta, una miqueta 
més, qui som qui en la política valenciana, d’on venim, el 
que venim a fer (veus) i el que sabem que s’ha de fer, no se 
sorprendria tant que este govern vaja a ser inflexible a favor 
del transvasament Tajo-Segura.

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyor Barrachina, ha introduït vosté el tema del 
transvasament en esta pregunta . Vull dir, que amb esta 
resposta, hem finalitzat este punt, hem finalitzat el treball 
del matí i hem finalitzat el ple.

Senyories, han fet vostés un bon treball. És closa la sessió. 
(El president colpeja amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 14 hores i 14 minuts)

 
D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts Valencianes, 
s’indiquen les senyories assistents a la sessió:

Àlvaro Cerezo, Mònica 
Arques Cortés, Vicent 


